
Diskusní příspěvek k členské schůzi TJ ligy 100 0lomouc. 

Vážení členové naši TJ.  

Můj příspěvek se bude týkat VC, která každým rokem rozhýbe mnoho našich členů TJ, ale 
i ostatních sportovců v širokém okolí. Již v minulém roce jsem dal podnět k určité úpravě 
hodnocení kategorií mužů E a žen H. Dohodli jsme se na tom, že naše Jury posoudí moje 
námitky a zaujme k tomu stanovisko. Musím říct, že jsem nepřesvědčil  oprávněnost 
změny a ta nebyla přijata. Tak se i letošním roce hodnotí kategorie podle již zažitého 
způsobu. Chci vám předložit to, co jsem na schůzi výboru prezentoval, ale i o další 
poznatky, které by vedly k oprávněné změně hodnocení VC. Aby se o mém názoru na VC 
dalo diskutovat, uvádím je pod písmeny a,b,c ,,,. 

a. To, že člověk stárne a jeho výkon je neúprosně stále nižší je zbytečné diskutovat.  
Na tom stojí celá moje snaha přesvědčit vás o oprávněnost úpravy VC. 

b. Podívejme se na věkové koeficienty, které se používají při veteránských soutěží a 
můžete se s nimi seznámit na stránkách veteránské atletiky. Kromě všech atletických 
disciplín je tam i kolonka běhu na 10 000 metrů u mužů i žen. Protože se většina 
závodů točí kolem této vzdálenosti, jsou právě tyto srovnávací koeficienty ( SK) pro 
nás důležité. Ony jsou menší jak jedna a podle věku se vynásobí dosažený čas 
závodníka. Do 33 roků je SK jedna a pak se za každý rok věku zmenší o 0,63 procenta 
u mužů a u žen o 0,74 procenta. Tedy za deset roků věku je to u mužů 6,3 proc. u žen 
7,4 proc. Představte si že  muž uběhne deset km za 40 minut, jiný o deset roků starší 
ho uděhne o víc jak dvě minuty později a přesto budou stejně hodnoceni. Jak uvádím 
v bodě a, lze tedy přepočítat dosažený čas závodníka, není to žádná výhoda a je to 
prostě skutečnost.  

c. V současné době se jednotlivé závody bodují. Pro hodnocení ve VC je důležité být 
v desetileté kategorie nejlepší a ten dostane 70 bodů. Je třeba říct, že proti dnešnímu 
hodnocení ztrácí za každý rok věku muž 0,5 bodu, žena 0,6 bodu. Když to převedu na 
příklad uvedený v bodě b, při použití SK budou mít stejně bodů, dnes o pět bodů 
méně. A o tom to je. Nyní se podívejme na ženy a právě na kat. H. Ony dámy a jedna, 
která je o dvacet roků starší a je hodnocena v soutěži VC, při výkonu o 14,8 procenta 
horším by měla o 12 bodů méně a o tom to je.  

d. Pokud bychom využívali právě srovnávací koeficienty (SK), spravedlivě bychom 
ohodnotili právě kategorie E i H bez nutnosti utvoření  dalších kategorií. 

e. Podívejme se na vítěze jednotlivých desetiletých kategorií. Zjistíme, že vítězí ti, kteří 
jsou věkem mladší. Má to svou logiku. Oni ti starší ztrácí každým rokem necelé 
procento na výkonu a proto že se neprovádí srovnávání pomocí SK mají horší 
výsledky. Proto se také v takové míře nezúčastňují závodů. Jejich šance uspět 
prakticky není. 

f. Jako sportovci máme být navzájem přátelé a vzájemně naše vystupování má být 
podle pravidla fér plej. Musím se vyjádřit k tomu a prohlásit, že Velká Cena se dnes již 



podle tohoto pravidla neřídí. Podívejme se na dobu před čtyřiceti pěti lety, kdy se 
vytvářela pravidla. Již to, že se pro výpočet používalo logaritmické pravítko něco 
vypovídá. Děkuji těm, kteří vytvořili pravidla VC a myslím, že vytvořili úžasnou, 
nevídanou soutěž. V dnešní době všichni používají počítače a není problém provést 
malou a zásadní změnu v hodnocení  VC aby odpovídala dnešní době. 
 
Při tvorbě tohoto příspěvku se dá diskutovat nad jednotlivými body a,b,c… Jsem 
přesvědčen o tom, že mě v mnohém dáte zapravdu. Je tedy zásadní rozhodnutí. 
Provést změnu v hodnocení VC nebo ne.  
Pokud ano pak provést změnu u všech kategorií a zde bojuji za, nebo jen u kategorií E 
a H. 
Vytvořit tým, který by změnu uvedl do praxe v roce 2026. 
 
Napsal Pavel Jašek  
V Lašťanech dne 23. dubna 2025 
 
 
 
 


